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Pittige discussies verwacht 
()Ver rapport-Hoofdlijnen 
m RENY DIJKMAN, foto: THEO MEIJER 

EN HAAG · Het rapport "On
ebroken lijnen · een liberaal 
erspectief'' heeft maar liefst 
JO resoluties opgeleverd, die 
oor hun gevarieerdheid 
unnen leiden tot een boeien
e vergadering op 5 en 6 april 
11 De Flint in Amersfoort. 
I 

I 

, De afschaffing van de dienst-
~icht en een eventuele overstap 
~~ar een beroepsleger, een moge
rjk basisinkomen voor alle Ne-· 
lerlanders, genetische manipu
latie, de eventuele invoering van 
een identiteitskaart en het onder
wijs bleken zaken waarover in 
onze liberale partij verschillend 
wordt gedacht. 

Commissievoorzitter mr. Hans 
Nord: "Dat zijn slechts een paar 
voorbeelden van zaken waarover 
je - gezien de reacties - kunt zeg
gen dat het duidelijk is dat de 
partij daarover moet discussiëren 
en misschien ook nog nadere 
studies nodig heeft. Dat kan dan 
via themadagen, via de par
tijcommissies of door de Telders
stichting gebeuren. 

Over de dienstplicht is een hele 
serie resoluties binnengekomen. 
Moeten we in Nederland naar de 
afschaffing van de dienstplicht en 
naar een beroepsleger toe of mis
schien kiezen voor een tussen
vorm?. Het is allemaal heel goed 
te beargumenteren. Dat kan een 
interessante discussie worden." 

Basisinkomen 
De commissie, die alle resolu

ties per onderwerp "geclusterd" 
heeft, verwacht ook een pittig de
bat over de wettelijke voorzienin
gen. Nord: "Dat is langzamer
hand een bijna onmogelijk net
werk geworden, waar nog maar 
heel weinig mensen de weg in we
ten. Daardoor is bij sommigen de 
gedachte gerezen dat er misschien 
een soort algemeen basisinkomen 
zou moeten worden ingesteld. 
Daarmee zouden al die verschil
lende types van uitkeringen on
dervangen kunnen worden." 

Veel resoluties betroffen de 
genetische manipulatie en de bio
energetische ontwikkelingen, 
maar ook bij:voorbeeld euthana
sie. Kortom: in hoeverre en tot 
welke prijs mag de wetenschap 
zich bezighouden met de kwali
tatieve verbetering van alle vor
men van leven; waar liggen de 
grenzen. 

Hans Nord daarover: "In onze 
nota hebben wij daarover weinig 
gezegd. We hebben alleen een al
gemeen· uitgangspunt aange
geven. Veel VVD-ers zijn daarop 
ingegaan. Dus ook hierover zal 
wel uitvoerige discussie plaats
vinden." 

Identiteitskaart 

Een aantal resoluties dringt 
aan op de eventuele invoering van 
een identiteitskaart. "Die vraag is 
gerezen vanuit alle moeilijkheden 
die wij hier hebben met de rechts
handhaving t.a.v. criminaliteit, 
vandalisme en verloedering. Aan 
de andere kant hoort men ook de 
opvatting dat een goede bewaking 
van onze rechtsregels het invoe
ren van een identiteitskaart 
overbodig zouden maken. De me
ningen in de partij lopen hierover 
uiteen. Als liberalen willen we 

niet dat de overheid zich met onze 
persoonlijke aangelegenheden 
bezig houdt. Aan de andere kant 
bestaat de plicht om de openbare 
orde te handhaven en het naleven 
van wetten te vergemakkelijken." 

Onderwijs 
Ondanks de zeer uiteenlopen

de resoluties ove de toekomst van 
het onderwijs - een oud liberaal 
stokpaard - bestaat wel het geza
menlijke gevoelen dat de tendens 
tot verdere nivellering in het on
derwijs, of dat nu middenschool 
of basisopleiding wordt genoemd, 
sterk moet worden bestreden. 

Hans N ord: "Sommigen noe
men de Mammoetwet de oorzaak 
van al het kwaad. Anderen zeg
gen, nee, ook met de invoering van 
de Mammoetwet was de achter
uitgang van de kwaliteit van ons 
onderwijs niet nodig geweest, 
want er spelen andere factoren 
mee. Uit de discussie zal de visie 
op het onderwijs nog wat meer 
profilering moeten krijgen. Ik heb 
het gevoel dat binnen de partij 
behoefte bestaat aan een grondig 
en goed beargumenteerd liberaal 
stuk over hoe wij de toekomst van 
het onderwijs zien. Daarbij moe
ten niet alleen de eigen Neder
landse verhoudingen een rol 
spelen, maar moeten wij onze blik 
ook richten op de toenemende 
Europese integratie. We komen 
hoe langer hoe meer in een soort 
concurrentiepositie met andere 
landen. We kunnen ons niet per
mitteren bij hen achter te lopen." 

Geslaagd 

Uit het overstelpend aantal 
reacties vanuit de partij blijkt 
duidelijk dat de commissie
Hoofdlijnen met haar rapport aan 
haar doel heeft beantwoord, na
melijk aan de hand van het aan
stippen van problemen en moge
lijkheden een verdere uitdieping 
van die zaken vanuit de basis te 
laten gebeuren. 

De commissie-Hoofdlijnen buigt zich over de resoluties. V.l.n.r. Jessica Larive, Ton Steinz, Jan van Heukelum, Frits Korthals Altes, 
Gijs van Aardenne, Wim van den Berg, voorzitter Hans Nord, Petra Beijersbergen, Jan Verbeek, Klaas Groenveld, 
Hanneke de Bruin-Scheepens, Anne-Lize van der Stoel en Ans van den Berg 

In deze opzet is de commissie 
geslaagd. Zij heeft alle resoluties 
gebundeld en van commentaar 
voorzien. 

Hans Nord: "Wij hadden het 
grote voordeel dat wij samen met 
het hoofdbestuur van het begin af 
aan hebben gezegd dat dit niet een 
nota is, waarvan het de bedoeling 
is dat deze door de partij wordt 
aangenomen. Daarom is het ook 
niet amendabel. Amenderen doe 
je met een stuk waarover je uit
eindelijk moet gaan stemmen. · 
Vanaf het begin hebben wij ge
zegd: "Wij leveren een discussie
stuk met uitgangspunten. Dat 
betekent dat men zich niet hoeft 
te committeren tot iedere punt en 
komma die daarin staat. Men kan 
vinden dat het eigenlijk veel beter 
geformuleerd had kunnen zijn. 
Dat mag best ... Daar hoef je niet 

over te stemmen. Dat betekent 
ook dat er niet over 530 afzonder
lijke resoluties hoeft te worden 
gestemd. Dat moeten we naar 
mijn gevoel ook niet proberen, 
want dat zou ieder debat bij voor
baat doods}.aan." 

Het liefst zou de commissie 
zien dat het debat per thema 
wordt gevoerd en per thema tot 
conclusies leidt. Die conclusies 
kunnen dan desgewenst aan een 
stemming worden onderworpen. 

Levendige vergadering 
Hans Nord verwacht begin 

april een levendige vergadering. 
"Het is goed dat er verschillen van 
opvattingen leven. Anders zouden 
we geen liberale politieke partij 
zijn, maar een applausmachine. 

Die verschillen van opvattingen 
moeten ook niet worden verdoe
zeld. Wat we wel moeten doen is 
proberen ze uit te praten en als 
het nodig is, erover laten stem
men. Nog mooier is het wanneer je 
tijdens het debat tot een synthese 
komt van verschillende opvattin
gen, zodat daaruit een standpunt 
kan worden . gedestilleerd wat 
meer is dan een compromis. 

Een groot aantal zaken wekt 
veel hartstocht op. Dus van die 
discussies ben ik zeker. Als de za
ken zo lopen, zijn we in onze opzet 
geslaagd. Dat was de bedoeling en 
daarvoor zijn we als commissie 
ingehuurd." 

(Zie voor·verdere gegevens de 
aanvulling op de beschrijvings
brief voor de 85ste algemene ver
gadering.) • 

Aanvulling beschrijvingsbrief 85ste 
algemene vergadering 
(5 en 6 april1991 in De Flint te Amersfoort) 

De beschrijvingsbrief voor 
deze buitengewone algemene 
vergadering, waarin de nota 
van de commissie-Hoofdlijnen 
"Ongebroken lijnen - een li
beraal perspectief'' wordt be
handeld, is gepubliceerd in 
Vrijheid en Democratie van 
januari jl. Daarin is aange
geven dat in het maartnum
mer van Vrijheid en Demo
cratie de resoluties worden 
gepubliceerd. 

Het hoofdbestuur is er daarbij 
van uitgegaan dat het aantal re
soluties (op hoofdlijnen) zodanig 
zal zijn dat publikatie nog ver
antwoord is. Op de datum van in
levering (31 januari) zijn echter 
530 resoluties ontvangen. Het 
hoofdbestuur acht het onverant-

woord, i.v.m. de relatiefhoge kos
ten aan zo'n uitgave verbonden, 
deze resoluties aan alle ontvan
gers van Vrijheid en Democratie 
toe te zenden. Derhalve heeft het 
hoofdbestuur in zijn vergadering 
van 18 februari jl. besloten een 
tiental exemplaren rechtstreeks 
aan de besturen van afdelingen en 
centrales te zenden. Van de be
sturen wordt verwacht dat zij die 
exemplaren overdragen aan de 
afgevaàrdigden naar de algemene 
vergadering. Een en ander be
tekent een kostenbesparing van 
f 30.000,-. 

Die leden die op persoonlijke 
titel in de resoluties zijn geïn
teresseerd kunnen deze opvragen 
bij het algemeen secretariaat van 
de VVD 070-3613061. 

Ook zullen enige exemplaren 
beschikbaar zijn bij de aanvang 
van de vergadering van 5 april. 

De vergadering die gehouden 
wordt in De Flint te Amersfoort 
begint op de middag om 14.00 uur. 

Het ligt in de bedoeling om tot 
een globale behandeling te ko" 
men. 

De commissie-Hoofdlijnen 
heeft in nauw overleg met het 
hoofdbestuur daartoe de resolu
ties per hoofdlijn en per onder
werp (c.q. per paragraaf) gebun
deld en van een commentaar 
voorzien. In deze commentaren 
zijn een of meer conclusies opge
nomen. Ook ter vergadering zul
len door de commissie, gelet op de 
dan gevoerde discussie, conclusies 

per groep resoluties worden ge
trokken. De afgevaardigden heb
ben vanzelfsprekend de bevoegd
heid eveneens conclusies uit de 
discussies aan de vergadering ter 
besluitvorming voor te leggen. De 
besluiten van de algemene verga
dering zullen, als eerder vermeld 
een onverbrekelijk onderdeel zijn 
van de nota "Ongebroken lijnen" 
die qua tekst ongewijzigd blijft. 

Namens het hoofdbestuur, 
de algemeen secretaris. • 


